

Федеральное государственное бюджетное учреждение науки Санкт-Петербургский институт истории  
Российской академии наук

Федеральное государственное бюджетное учреждение науки Федеральный исследовательский центр комплексного изучения  
Арктики имени академика Н.П. Лавёрова Уральского отделения Российской академии наук

Государственное бюджетное учреждение культуры Архангельской области «Архангельский краеведческий музей»  
АНО «Издательство «Политическая энциклопедия» («РОССПЭН»)  
ПАО «ГМК «Норильский никель» («Норникель»)

Программа  
Международной научной конференции  
«Архипелаг Шпицберген: от terra nullius к территории взаимодействия.  
К 100-летию со дня подписания Шпицбергенского трактата»  
29–30 октября 2020 года

Saint Petersburg Institute of History of Russian Academy of Sciences  
Federal Centre for Integrated Arctic Research of the Russian Academy of Sciences  
Arkhangelsk Regional Lore Museum  
Political Encyclopedia Publishers  
Mining and Metallurgical Company "NORILSK NICKEL"

Programme  
International Academic Conference  
"Spitsbergen Archipelago: from terra nullius to the interaction territory.  
To the 100th anniversary of the signing of the Spitsbergen Treaty"  
October 29–30, 2020



29 октября / October 29

09:30–  
10:00

Открытие конференции, приветственные речи:

1. Наталья Николаевна Шпанова, директор Архангельского краеведческого музея
2. Алексей Владимирович Сиренов, директор Санкт-Петербургского института истории РАН
3. Иван Николаевич Болотов, директор Федерального исследовательского центра комплексного изучения Арктики имени академика Н.П. Лаврова Уральского отделения РАН

Official opening ceremony

Welcome speeches:

1. Director of Arkhangelsk Regional Lore Museum — **Natalya Shpanova**
2. Director of Saint Petersburg Institute of History of Russian Academy of Sciences — **Alexey Sirenov**
3. Director of the Federal Centre for Integrated Arctic Research of the Russian Academy of Sciences — **Ivan Bolotov**

### Пленарное заседание / Plenary session

Модератор — Александр Иванович Рупасов, д-р ист. наук, ведущий научный сотрудник Санкт-Петербургского института истории РАН, Санкт-Петербург

Moderator — Alexander Rupasov, Doctor of History, Saint Petersburg Institute of History of Russian Academy of Sciences, Leading research fellow, Saint Petersburg

10:00–10:20

**Комаров Алексей Алексеевич**, канд. ист. наук, ведущий научный сотрудник, руководитель Центра истории Северной Европы и Балтии Института всеобщей истории РАН, Москва  
**«Суверенитет Норвегии над Шпицбергом — довольно сложная дипломатическая проблема»**

**Alexey Komarov**, Cand. History, Institute of World History of Russian Academy of Sciences, Centre for the History of Northern Europe and the Baltic States, Leading research fellow, Moscow  
**“Norway's sovereignty over Spitsbergen as a complex diplomatic issue”**

10:20–  
10:40

**Руаль Берг**, доктор искусств, профессор факультета искусств и образования Университета Ставангера, Норвегия  
**«Интернационализм как скрытый национализм. Норвегия и «Вильсонианский момент» и его предпосылки»**

**Roald Berg**, Doctor of Arts, University of Stavanger, Faculty of Arts and Education, Professor, Norway

	<b>“Internationalism as nationalism in disguise. Norway and the "Wilsonian moment" and its background”</b>
<b>10:40-11:00</b>	<p><b>Вылегжанин Александр Николаевич</b>, д-р юрид. наук, засл. юрист РФ, профессор МГИМО МИД России, Москва  <b>«Современные вопросы толкования и применения Договора о Шпицбергене»</b></p> <p><b>Alexander Vylegzhanin</b>, Doctor of Laws, honoured lawyer of the Russian Federation, Moscow State Institute of International Relations, Professor  <b>“Contemporary issues of interpretation and practice of the Treaty of Spitsbergen”</b></p>
<b>11:00-11:20</b>	<p><b>Зиланов Вячеслав Константинович</b>, канд. биол. наук, академик Международной академии наук экологии и безопасности жизнедеятельности, почетный доктор, профессор Мурманского государственного технического университета, эксперт Научно экспертного совета Морской Коллегии при Правительстве Российской Федерации, Москва  <b>«Управление рыбными ресурсами в морском районе архипелага Шпицберген: проблемы, поиски, решения»</b></p> <p><b>Vyacheslav Zilanov</b>, Cand. Biology, International Academy of Ecology and Life Protection Sciences, Academician, Murmansk State Technical University, Doctor Honoris Causa, Professor, Maritime board at the Government of the Russian Federation, Scientific Advisory Board, Expert, Moscow  <b>“Fisheries management in the marine region of the Spitsbergen archipelago: problems, searches, solutions”</b></p>
<b>11:20-11:40</b>	<p><b>Дина Бруде-Ругер</b>, кандидат на присуждение PhD в культурологии в Лёвенском католическом университете, Бельгия, внештатный научный сотрудник направления Арктических технологий Шпицбергенского международного университета, Норвегия  <b>«Шпицбергенский трактат, суверенитет Норвегии и идентичность места в Лонгьир»</b></p> <p><b>Dina Brode-Roger</b>, PhD candidate in Cultural Studies at KU Leuven, Belgium, external PhD researcher in Arctic Technology at University Centre in Svalbard, Norway  <b>“The Svalbard Treaty, Norwegian Sovereignty and Identity of place in Longyearbyen”</b></p>
<b>11:40-12:00</b>	<p>Вопросы / ответы  Questions and answers</p>

12:00–12:20	<p>Перерыв Break</p>
	<p style="text-align: center;"><b>Архипелаг Шпицберген. Проблема суверенитета Svalbard Archipelago. The problem of sovereignty</b></p> <p style="text-align: center;">Модератор — Юлия Игоревна Мошник, канд. ист. наук, старший научный сотрудник Выборгского объединенного музея-заповедника, Выборг Moderator — Yulia Moshnik, Cand. History, Vyborg United Museum-Reserve, Senior research fellow, Vyborg</p>
12:20–12:40	<p><b>Луговская Анна Андреевна</b>, выпускница Московского государственного юридического университета имени О.Е. Кутафина, практикующий юрист, Москва  <b>«Некоторые правовые проблемы исполнения Договора о Шпицбергене 1920 г.»</b></p> <p><b>Anna Lugovskaya</b>, Kutafin Moscow State Law University, Graduate, practicing lawyer, Moscow  <b>“Some legal problems of the implementation of the 1920 Spitsbergen Treaty”</b></p>
12:40–13:00	<p><b>Садова Людмила Анатольевна</b>, младший научный сотрудник Института всеобщей истории РАН, Москва  <b>«Шпицбергенский вопрос на рубеже XIX–XX вв. в контексте шведско–норвежского кризиса унии»</b></p> <p><b>Lyudmila Sadova</b>, Institute of World History of Russian Academy of Sciences, Junior research fellow, Moscow  <b>“The Spitsbergen question at the turn of the 19th and 20th centuries in the context of the Swedish–Norwegian union crisis”</b></p>
13:00–13:20	<p><b>Даг Аванго</b>, доктор философских наук, профессор истории факультета социальных наук Технологического университета Лунда, научный сотрудник факультета истории науки, технологии и защиты окружающей среды Королевского технологического института, Швеция  <b>«Между наукой, ресурсами и геополитикой: Шпицбергенский вопрос со шведской точки зрения»</b></p> <p><b>Dag Avango</b>, Doctor of Philosophy, Luleå University of Technology, Division of Social Sciences, Professor of History, KTH–Royal Institute of Technology, Division of History of Science, Technology and Environment, Researcher, Sweden  <b>“Between science, resources and geopolitics: The Spitsbergen issue from Swedish perspectives”</b></p>

<b>13:20-13:40</b>	<p><b>Жданова Юлия Владимировна, учитель английского языка общеобразовательной школы, соискатель кафедры дипломатии МГИМО, Мурманск</b> <b>«Российско-норвежские и советско-норвежские отношения на архипелаге Шпицберген: опыт сотрудничества и решения конфликтных ситуаций»</b></p> <p><b>Yulia Zhdanova, English school teacher, Moscow State Institute of International Relations, Department of Diplomacy, doctoral candidate</b> <b>“Russian-Norwegian and Soviet-Norwegian relations in the Spitsbergen archipelago: experience of cooperation and conflict resolution”</b></p>
<b>13:40-14:00</b>	<p><b>Вопросы / ответы</b> <b>Questions and answers</b></p>
<b>14:00-15:00</b>	<p><b>Перерыв</b> <b>Break</b></p>
<b>15:00-15:45</b>	<p><b>Видео-визитка выставки «Грумант. Поморская быль»</b> <b>Video card of the exhibition “Grumant. Pomor Life and Times”</b></p>

	<p><b>Научные экспедиции на архипелаге Шпицберген</b>  <b>Scientific expeditions on the Svalbard Archipelago</b></p> <p>Модератор — Алексей Геннадьевич Едовин, канд. ист. наук, ученый секретарь Архангельского краеведческого музея, Архангельск</p> <p>Moderator — Aleksey Edovin, Cand. History, Arkhangelsk Regional Lore Museum, Academic Secretary, Arkhangelsk</p>	<p><b>Перспективы циркумполярного сотрудничества</b>  <b>Prospects of circumpolar cooperation</b></p> <p>Модератор — Юлия Игоревна Мошник, канд. ист. наук, старший научный сотрудник Выборгского объединенного музея-заповедника, Выборг</p> <p>Moderator — Yulia Moshnik, Cand. History, Vyborg United Museum-Reserve, Senior research fellow, Vyborg</p>
<p><b>15:45–16:05</b></p>	<p><b>Красникова Ольга Алексеевна</b>, канд. ист. наук, зав. сектором картографии Библиотеки РАН, научный сотрудник, Санкт-Петербург  <b>«Полярная комиссия Академии наук (1914–1936) и Русско-шведское градусное измерение на Шпицбергене (1898–1902)»</b></p> <p><b>Olga Krasnikova</b>, Cand. History, Library of Russian Academy of Sciences, Cartography sector, Head, Researcher, Saint Petersburg  <b>“The Polar Commission of the Academy of Sciences (1914–1936) and the Russian-Swedish degree dimension on Spitsbergen (1898–1902)”</b></p>	<p><b>Рогачевский Андрей Борисович</b>, PhD, профессор Института языков и культур Арктического университета Норвегии, Норвегия, <b>Чекин Леонид Сергеевич</b>, д-р геогр. наук, ведущий научный сотрудник научно-исследовательского центра «АИРО-XXI», Москва  <b>«Шпицбергеноведение — новая научная дисциплина?»</b></p> <p><b>Andrey Rogachevsky</b>, PhD, The Arctic University of Norway, Institute of Languages and Cultures, Professor, <b>Leonid Chekin</b>, Doctor of Geography, “AIRO-XXI” Centre for Scientific Research, Leading research fellow  <b>“Spitsbergen Studies — a new academic discipline?”</b></p>
<p><b>16:05–16:25</b></p>	<p><b>Беляев Денис Павлович</b>, канд. ист. наук, доцент, директор Мурманского института экономики, филиала Санкт-Петербургского университета технологий управления и экономики, Мурманск</p> <p><b>«Наука в интересах геополитики: экспедиционные исследования архипелага Шпицберген в конце XIX — начале XX века»</b></p> <p><b>Denis Belyaev</b>, Cand. History, Murmansk Economy Institute</p>	<p><b>Кондратов Николай Александрович</b>, канд. геогр. наук, доцент кафедры географии и гидрометеорологии Высшей школы естественных наук и технологий Северного (Арктического) федерального университета имени М.В. Ломоносова, Архангельск</p> <p><b>«Циркумполярное сотрудничество в XXI веке: интересы России и зарубежных государств в Арктике»</b></p> <p><b>Nikolay Kondratov</b>, Cand. Geography, Northern (Arctic)</p>

	<p>(branch of Saint Petersburg University of Management Technologies and Economics), Director, Associate professor, Murmansk</p> <p><b>“Science in the interest of geopolitics: expeditionary studies of the Spitsbergen archipelago in the late 19th and early 20th centuries”</b></p>	<p>Federal University, Higher School of Natural Sciences and Technologies, department of of geography and hydrometeorology, Associate professor</p> <p><b>“Circumpolar cooperation in the 21<sup>st</sup> century: Interests of Russia and foreign states in the Arctic”</b></p>
<p><b>16:25-16:45</b></p>	<p><b>Полуэктова Елена Геровна</b>, научный сотрудник Научно-исследовательского Арктического центра МО РФ, Северодвинск</p> <p><b>«Арктический проект С.О. Макарова: за и против»</b></p> <p><b>Elena Poluektova</b>, Arctic Centre for Scientific Research of Ministry of Defence of the Russian Federation, Researcher, Severodvinsk</p> <p><b>“S.O. Makarov's Arctic Project: pro et contra”</b></p>	<p><b>Рогачев Иван Викторович</b>, канд. ист. наук, доцент кафедры регионоведения, международных отношений и политологии Высшей школы социально-гуманитарных наук и международной коммуникации Северного (Арктического) федерального университета имени М.В. Ломоносова, Архангельск, <b>Преминин Максим Александрович</b>, 3-й секретарь Представительства МИД России в Архангельске, Архангельск</p> <p><b>«"Соседи на севере Европы" развивают сотрудничество»</b></p> <p><b>Ivan Rogachev</b>, Cand. History, Northern (Arctic) Federal University, Higher School of Social Sciences, Humanities and International Communication, Department of Regional Studies, International Relations and Political Sciences, Associate professor, Arkhangelsk, <b>Maksim Preminin</b>, Russian Federation Foreign Ministry Representative in Arkhangelsk, Third Secretary, Arkhangelsk</p> <p><b>“"Neighbors in northern Europe" develop cooperation”</b></p>
<p><b>16:45-17:05</b></p>	<p><b>Третьякова Светлана Николаевна</b>, канд. ист. наук, старший научный сотрудник Научно-исследовательского арктического центра МО РФ, Северодвинск</p> <p><b>«Русско-шведская шпицбергенская экспедиция 1898–1901 гг.: из опыта взаимодействия ученых и военных моряков»</b></p>	<p><b>Рупасов Александр Иванович</b>, д-р ист. наук, ведущий научный сотрудник Санкт-Петербургского института истории РАН, Санкт-Петербург</p> <p><b>«Шпицберген в документах Карело-Мурманского комитета (начало 1930-х гг.)»</b></p> <p><b>Alexander Rupasov</b>, Doctor of History, Saint Petersburg</p>

	<p><b>Svetlana Tretyakova</b>, Cand. History, Arctic Centre for Scientific Research of Ministry of Defence of the Russian Federation, Senior research fellow, Severodvinsk</p> <p><b>“Russian-Swedish Spitsbergen Expedition 1898–1901: from the experience of interaction between scientists and military sailors”</b></p>	<p>Institute of History of Russian Academy of Sciences, Leading research fellow, Saint Petersburg</p> <p><b>"Spitsbergen in the documents of the Karelo-Murmansk Committee (early 1930s)"</b></p>
<p><b>17:05–17:25</b></p>	<p>Вопросы / ответы Questions and answers</p>	<p><b>Емелина Маргарита Александровна</b>, канд. ист. наук, научный сотрудник Военно-исторического центра Северо-Западного федерального округа, Санкт-Петербург</p> <p><b>«Изучение архипелага Шпицберген в Арктическом и антарктическом научно-исследовательском институте»</b></p> <p><b>Margarita Emelina</b>, Cand. History, War-Historical Centre of the Northwestern Federal District, Researcher, Saint Petersburg</p> <p><b>“Exploring the Spitsbergen archipelago at the Arctic and Antarctic Research Institute”</b></p>
<p><b>17:25–17:45</b></p>		<p>Вопросы / ответы Questions and answers</p>

30 октября / October 30

**Хозяйственное освоение архипелага в XVIII – начале XX в.  
Economic development of the archipelago in the 18th and early 20th centuries**

Модератор — Алексей Геннадьевич Едовин, канд. ист. наук, ученый секретарь Архангельского краеведческого музея, Архангельск  
Moderator — Aleksey Edovin, Cand. History, Arkhangelsk Regional Lore Museum, Academic Secretary, Arkhangelsk

**09:30-  
09:50**

**Никонов Сергей Александрович**, д-р ист. наук, доцент, профессор кафедры истории и права Мурманского арктического государственного университета, Мурманск  
**«Зимовки русских промышленников на архипелагах Шпицберген и Новая Земля в XVIII — начале XIX в.»**

**Sergey Nikonov**, Doctor of History, Murmansk Arctic State University, Department of History and Law, Associate professor, Murmansk  
**“The winterings of Russian industrialists in the archipelagos of Spitsbergen and Novaya Zemlya in the 18th and early 19th centuries”**

**09:50-10:10**

**Минаева Татьяна Станиславовна**, д-р ист. наук, профессор кафедры отечественной истории Высшей школы социально-гуманитарных наук и международной коммуникации Северного (Арктического) федерального университета имени М.В. Ломоносова, Архангельск  
**«Поморские промыслы на Шпицбергене в период российской модернизации XVIII-начала XX в.»**

**Tatyana Minaeva**, Doctor of History, Northern (Arctic) Federal University, Higher School of Social Sciences, Humanities and International Communication, Russian History Department, Professor, Arkhangelsk  
**“Pomor fisheries in Spitsbergen during the Russian modernization of the 18th and early 20th centuries.”**

**10:10-10:30**

**Давыдов Руслан Александрович**, канд. ист. наук, ведущий научный сотрудник Федерального исследовательского центра комплексного изучения Арктики имени академика Н.П. Лаверова Уральского отделения РАН, Архангельск  
**«Русские промыслы на Шпицбергене в середине XIX в. (По материалам Государственного архива Архангельской области и периодической печати начала 1850-х гг.)»**

**Ruslan Davydov**, Cand. History, Federal Centre for Integrated Arctic Research of the Russian Academy of Sciences,

	<p>Leading research fellow, Arkhangelsk  <b>“Russian fisheries in Spitsbergen in the mid-19th century (According to the State Archives of the Arkhangelsk Region and the periodic printing of the early 1850s)”</b></p>
<b>10:30–10:50</b>	<p><b>Брызгалов Виктор Васильевич</b>, независимый исследователь, Архангельск, <b>Овсянников Олег Владимирович</b>, д-р ист. наук, ведущий научный сотрудник Санкт-Петербургского института материальной культуры РАН, Германия  <b>«Первые китоловные суда России»</b></p> <p><b>Viktor Bryzgalov</b>, Independent researcher, Arkhangelsk, <b>Oleg Ovsyannikov</b>, Doctor of History, Institute for the History of Material Culture of Russian Academy of Sciences, Leading research fellow, Germany  <b>“Russia's first whale ships”</b></p>
<b>10:50–11:10</b>	<p><b>Заозерский Даниил Сергеевич</b>, младший научный сотрудник лаборатории биоресурсов и этнографии Института биогеографии и генетических ресурсов Федерального исследовательского центра комплексного изучения Арктики имени академика Н.П. Лаверова Уральского отделения Российской академии наук, Архангельск  <b>«Причины прекращения поморских промыслов на Шпицбергене в середине XIX в.»</b></p> <p><b>Daniil Zaozersky</b>, Federal Centre for Integrated Arctic Research of the Russian Academy of Sciences, Institute of Biogeography and Genetic Resources, Laboratory of Bio-Resources and Ethnography, Junior research fellow, Arkhangelsk  <b>“The reasons for the cessation of the Pomor fisheries in Spitsbergen in the mid-19th century”</b></p>
<b>11:10–11:25</b>	<p>Вопросы / ответы  Questions and answers</p>
<b>11:25–11:40</b>	<p>Перерыв  Break</p>

**Экономика архипелага в XX столетии**  
**The economy of the Archipelago in the 20th century**

Модератор — Юлия Игоревна Мошник, канд. ист. наук, старший научный сотрудник Выборгского объединенного музея-заповедника,  
Выборг

Moderator — Yulia Moshnik, Cand. History, Vyborg United Museum-Reserve, Senior research fellow, Vyborg

**11:40-12:00**

**Порцель Александр Константинович**, канд. ист. наук, доцент кафедры философии и права Мурманского государственного технического университета, Мурманск

**«Судьбы угольных компаний на Шпицбергене»**

**Alexander Portsel**, Cand. History, Murmansk State Technical University, Department of Philosophy and Law, Associate Professor, Murmansk

**“The fate of coal companies in Spitsbergen”**

**12:00-12:20**

**Арилд Му**, кандидат политологических наук, старший научный сотрудник Института Фритъофа Нансена, Норвегия, совместно с Андреас Ёстхаген и Анне-Кристин Йёргенсен

**«Рыболовная защитная зона Шпицбергена: конфликт или общий интерес?»**

**Arild Moe**, Cand. Polit., Fridtjof Nansen Institute, Senior research fellow, Norway, in cooperation with Andreas Østhagen and Anne-Kristin Jørgensen

**“The Svalbard Fisheries Protection Zone: Conflict or common interest?”**

**12:20-12:40**

**Карелин Владимир Анатольевич**, канд. ист. наук, доцент, научный руководитель Центра региональных исследований: Геополитические и геоэкономические проблемы Севера — История и современность, Санкт-Петербург

**«Российские деловые интересы на архипелаге Шпицберген в 1905–1925: правительственная политика и предпринимательская инициатива»**

**Vladimir Karelin**, Cand. History, Centre of Regional Research: Geopolitical and Geo-economics Problems of the North — History and Modern Times, Associate Professor, Research Advisor, Saint Petersburg

	<b>"Russian business interests in the Spitsbergen archipelago in 1905–1925: government policy and entrepreneurial initiative"</b>
<b>12:40–13:00</b>	<p><b>Мошник Юлия Игоревна</b>, канд. ист. наук, старший научный сотрудник Выборгского объединенного музея-заповедника, Выборг  <b>«Шпицбергенское дело устроено». К вопросу о судьбе Русского шпицбергенского акционерного общества в 1920 г.»</b></p> <p><b>Yulia Moshnik</b>, Cand. History, Vyborg United Museum-Reserve, Senior research fellow, Vyborg  <b>"Svalbard case is arranged". The fate of the Russian Spitsbergen Company in 1920"</b></p>
<b>13:00–13:15</b>	<p>Вопросы / ответы  Questions and answers</p>
<b>13:15–14:15</b>	<p>Перерыв  Break</p>
	<p style="text-align: center;"><b>Экономика архипелага в XX столетии</b>  <b>The economy of the Archipelago in the 20th century</b></p> <p>Модератор — Александр Иванович Рупасов, д-р ист. наук, ведущий научный сотрудник Санкт-Петербургского института истории РАН, Санкт-Петербург  Moderator — Alexander Rupasov, Doctor of History, Saint Petersburg Institute of History of Russian Academy of Sciences, Leading research fellow, Saint Petersburg</p>
<b>14:15–14:35</b>	<p><b>Христофоров Василий Степанович</b>, член-корреспондент РАН, д-р юрид. наук, профессор РГГУ, Москва  <b>«Советские управленцы на Шпицбергене в 1930-е годы: между экономической прибылью и политической целесообразностью»</b></p> <p><b>Vasily Khristophorov</b>, Corresponding Member, Russian Academy of Sciences, Doctor of Law, Russian State University for The Humanities, Professor, Moscow</p>

	<b>“Soviet managers in Spitsbergen in the 1930s: between economic profit and political expediency”</b>
<b>14:35-14:55</b>	<p><b>Стиан Бунес</b>, профессор Университета Тромсе — Арктического Университета Норвегии, Норвегия  <b>«Норвежское законодательство в сфере защиты окружающей среды в 1970-е годы»</b></p> <p><b>Stian Bones</b>, University of Tromsø — The Arctic University of Norway, Professor, Norway  <b>“Norwegian environmental legislation on Svalbard during the 1970s”</b></p>
<b>14:55-15:15</b>	<p><b>Зиланов Вячеслав Константинович</b>, канд. биол. наук, профессор, действительный член Международной академии наук экологии и безопасности жизнедеятельности, почетный доктор Мурманского Государственного Технического Университета, Москва, <b>Клочков Дмитрий Николаевич</b>, д-р биол. наук, генеральный директор ООО «МОРИНФО», Мурманск, <b>Шибанов Владимир Николаевич</b>, канд. биол. наук, экс-заместитель директора по научной работе ПИНРО, Москва  <b>«Вклад России за 100 лет в открытие, освоение и рациональное использование рыбных ресурсов в морском районе Договора о Шпицбергене»</b></p> <p><b>Vyacheslav Zilanov</b>, Cand. Biology, International Academy of Ecology and Life Protection Sciences, Academician, Murmansk State Technical University, Doctor Honoris Causa, Professor, Moscow, <b>Dmitriy Klochkov</b>, Doctor of Biology, ООО “Morinfo”, Director General, Murmansk, <b>Vladimir Shibanov</b>, Cand. Biology, Polar Research Institute of Fisheries and Oceanography (PINRO), Ex-Deputy director, Moscow  <b>“Russia's contribution over 100 years to the discovery, development and management of fish resources in the maritime region of the Spitsbergen Treaty”</b></p>
<b>15:15-15:30</b>	<p>Вопросы / ответы  Questions and answers</p>
	<p style="text-align: center;"><b>Шпицберген во Второй мировой войне  Svalbard in World War II</b></p> <p>Модератор — Александр Иванович Рупасов, д-р ист. наук, ведущий научный сотрудник Санкт-Петербургского института истории РАН, Санкт-Петербург  Moderator — Alexander Rupasov, Doctor of History, Saint Petersburg Institute of History of Russian Academy of Sciences, Leading research</p>

	fellow, Saint Petersburg
15:30–15:50	<p><b>Супрун Михаил Николаевич</b>, д-р ист. наук, заведующий Лабораторией истории и социологии Второй мировой войны в Арктике при кафедре отечественной истории Высшей школы социально-гуманитарных наук и международной коммуникации Северного (Арктического) федерального университета имени М.В. Ломоносова, Архангельск  <b>«Шпицберген в годы Второй мировой войны»</b></p> <p><b>Mikhail Suprun</b>, Doctor of History, Northern (Arctic) Federal University, Higher School of Social Sciences, Humanities and International Communication, Russian History Department, Laboratory of History and Sociology of World War II in the Arctic, Director, Arkhangelsk  <b>“Spitsbergen during World War II”</b></p>
15:50–16:10	<p><b>Репневский Андрей Викторович</b>, д-р ист. наук, заслуженный работник высшей школы РФ, почетный работник высшей школы, ветеран Северного (Арктического) федерального университета имени М.В. Ломоносова, Архангельск  <b>«Оборонительные мотивы СССР при обсуждении статуса Шпицбергена в годы Второй мировой войны»</b></p> <p><b>Andrey Repnevsky</b>, Doctor of History, Honorary Figure of Russian Higher Education, Northern (Arctic) Federal University, Veteran, Arkhangelsk  <b>“Defensive motives of the USSR when discussing the status of Spitsbergen during the Second World War”</b></p>
16:10–16:30	<p><b>Свен Г. Холтсмарк</b>, профессор Норвежского Института Оборонных Исследований / Норвежский Университетский Колледж Оборона, Норвегия  <b>«Шпицбергенский вопрос в Норвежско-Советских отношениях 1944–1947»</b></p> <p><b>Sven G. Holtsmark</b>, Norwegian Institute for Defence Studies / Norwegian Defence University College, Professor, Norway  <b>“The Svalbard question in Norwegian-Soviet relations 1944–1947”</b></p>
16:30–16:45	Вопросы / ответы

	Questions and answers
<b>16:45–17:05</b>	Перерыв Break
	<p><b>Культурное наследие и социальные проблемы современного Шпицбергена</b>  <b>Cultural heritage and social problems of modern Svalbard</b></p> <p>Модератор — Алексей Геннадьевич Едовин, канд. ист. наук, ученый секретарь Архангельского краеведческого музея, Архангельск  Moderator — Aleksey Edovin, Cand. History, Arkhangelsk Regional Lore Museum, Academic Secretary, Arkhangelsk</p>
<b>17:05–17:25</b>	<p><b>Петя Манкова, PhD, доцент Университета Тромсе — Арктического Университета Норвегии, Норвегия, Лярская Елена Владимировна, канд. ист. наук, доцент факультета антропологии Европейского Университета, Санкт-Петербург</b>  <b>«Женщины на Шпицбергене и в Арктике: работа и повседневность»</b></p> <p><b>Petya Mankova, PhD, University of Tromsø — The Arctic University of Norway, Associate Professor, Norway, Elena Lyarskaya, Cand. History, European University at Saint Petersburg, Faculty of Anthropology, Associate Professor, Saint Petersburg</b>  <b>“Women in Spitsbergen and in the Arctic: Work and Everyday Life”</b></p>
<b>17:25–17:45</b>	<p><b>Гортер Анастасия Анатольевна, советник Музея Шпицбергена, Норвегия</b>  <b>«Поморский крест из залива Брейбоген (Breibogen) на севере Шпицбергена — музейный экспонат и свидетель истории»</b></p> <p><b>Anastasia Gorter, Svalbard Museum, Consultant, Norway</b>  <b>“The Pomor Cross from Breibogen Bay in the north of Svalbard as a museum exhibit and a witness of history”</b></p>
<b>17:45–18:05</b>	<p><b>Влахов Андриан Викторович, научный сотрудник факультета гуманитарных наук Национального исследовательского университета «Высшая школа экономики», Москва</b>  <b>«Российские поселки на Шпицбергене в постиндустриальную эпоху: структура сообщества и стратегии развития»</b></p>

	<b>Andrian Vlachov, National Research University "Higher School of Economics", Faculty of Humanities, Researcher, Moscow</b> <b>"Russian settlements in Spitsbergen in the post-industrial era: community structure and development strategies"</b>
<b>18:05–18:25</b>	<b>Симакова Людмила Анатольевна, старший научный сотрудник отдела военной истории Архангельского краеведческого музея, Архангельск</b> <b>«Историко-культурное наследие русских на Шпицбергене»</b>  <b>Lyudmila Simakova, Arkhangelsk Regional Lore Museum, War history department, Senior Research Assistant, Arkhangelsk</b> <b>"The historical and cultural heritage of the Russians in Spitsbergen"</b>
<b>18:25–18:45</b>	<b>Кострова Ольга Ивановна, руководитель музейно-выставочного центра поселка Баренцбург, Шпицберген</b> <b>«Центр арктического туризма «Грумант» — 5 лет профессионально знакомим со Шпицбергенем весь мир»</b>  <b>Olga Kostrova, Barentsburg Museum-Exhibition Centre, Director, Spitsbergen</b> <b>"The centre of Arctic Tourism "Grumant "— professionally introducing Spitsbergen to the world for 5 years"</b>
<b>18:45–19:00</b>	Вопросы / ответы Questions and answers
	Завершение работы конференции End of the conference

#### Эксперты на конференции:

- Мазалов Владимир Николаевич, советник Второго Европейского департамента МИД Российской Федерации
- Савва Вера Михайловна, Экспертный совет по Арктике и Антарктике при Совете Федерации Федерального Собрания Российской Федерации
- Алессандро Витале, профессор Миланского университета

### Experts:

- Vladimir Mazalov, Second European Department of Russian Federation Foreign Ministry, Counsellor
- Vera Savva, Arctic and Antarctic Expert Council Under the Federation Council of the Federal Assembly of the Russian Federation
- Alessandro Vitale, Milano University, Professor

### Оргкомитет конференции:

- Сиренов Алексей Владимирович, директор Санкт-Петербургского института истории РАН
- Кантор Юлия Зораховна, научный руководитель гуманитарных проектов «Норникель»
- Рупасов Александр Иванович, ведущий научный сотрудник Санкт-Петербургского института истории РАН
- Шпанова Наталья Николаевна, директор Архангельского краеведческого музея
- Болотов Иван Николаевич, директор Федерального исследовательского центра комплексного изучения Арктики имени академика Н.П. Лавёрова Уральского отделения РАН
- Мошник Юлия Игоревна, старший научный сотрудник Выборгского объединенного музея-заповедника

### Organising committee:

- Alexey Sirenov, Saint Petersburg Institute of History of Russian Academy of Sciences, Director
- Yulia Kantor, "Norilsk Nickel", Scientific coordinator of the humanitarian projects of
- Alexander Rupasov, Saint Petersburg Institute of History of Russian Academy of Sciences, Leading research fellow
- Natalia Shpanova, Arkhangelsk Regional Lore Museum, Director
- Ivan Bolotov, Federal Centre for Integrated Arctic Research of the Russian Academy of Sciences, Director
- Yulia Moshnik, Vyborg United Museum-Reserve, Senior research f-ellow